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مدیرعامل شرکت ملی گاز:

حذف آبونمان را قبول نداریم

مدیرعامل شرکت ملی گاز از پایان صادرات 
گاز رای��گان ب��ه ترکیه و تس��ویه کامل بدهی 
گازی به این کش��ور خب��ر داد و گفت: از این 
پس ص��ادرات گاز به ترکیه ب��ه روال معمول 
انجام خواهد ش��د و پول آن دریافت می شود. 
به گ��زارش ف��ارس، حمیدرضا عراق��ی افزود: 
تاکنون حدود ۸ میلیارد مترمکعب گاز رایگان 
به ترکیه داده ایم. وی با اشاره به حذف آبونمان 
از قب��وض گاز تصریح کرد: این موضوع از نظر 
ما قابل قبول نیس��ت ولی چون قانون اس��ت 
لازم الاجراس��ت، به طوری که با حذف آبونمان 
یکه��زار میلیارد تومان از بودجه ش��رکت ملی 
گاز کاهش پیدا ک��رده و وجود این بند به این 
دلیل ب��ود که بتوانیم س��رویس مطلوب را به 
مش��ترکان گاز ارائه کنیم. شرکت گاز در کنار 
فعالیت های توسعه ای باید به دنبال ایجاد شبکه 
هوشمند هم برود که این شبکه هوشمند باید 
هزینه اش از این بخش تأمین می شد اما قانون 
جلوی گرفتن آبونمان را گرفت. عراقی با اشاره 
ب��ه درآمد ۱۷ هزار میلیارد تومانی که از مردم 
گرفته می ش��ود، تصریح ک��رد: ۸ هزار میلیارد 
تومان آن سهم یارانه هاست و مابقی سود سهام 
و مالیات و مق��داری نیز ارز حاصل از صادرات 
است که مس��تقیم در صندوق توسعه می رود. 
با این ش��رایط م��ا ۴۵۰۰ میلی��ارد تومان هم 
هزینه های جاری داریم، حالا ش��ما آبونمان را 
هم حذف کنید، چه مقدار باید درآمد کس��ب 
کنی��د تا آن را جبران ک��رده و بتوانید فعالیت 
خود را انجام دهید؟ این موضوع مس��تقیماً در 
بیانیه ای که ش��رکت ملی گاز خطاب به دیوان 
محاس��بات نوش��ته بود، آمد و رئی��س دیوان 
محاسبات نیز اعلام کرده بود این یک موضوع 
حس��ابداری است اما در هر صورت ما آماده ایم 
در این زمینه شفاف سازی کنیم. وی یادآور شد: 
همه گاز تولیدی را خودمان مصرف می کنیم و 
گازی برای صادرات نمی ماند. وی ادامه داد: در 
حال حاضر ما صادرات گاز را به ترکیه داریم و 
به عراق نیز بین ۸ تا ۱۰ میلیون مترمکعب گاز 
ص��ادر می کنیم؛ گازی را که به عراق می دهیم 
پولش را می گیریم اما نمی توانم بگویم این پول 
چگون��ه می آید، زیرا اگر آن را اعلام کنم، قطعاً 

مشکلاتی برای ما ایجاد خواهد شد. 

برگزاری نخستین نشست 
کارگروه تخصصی صنایع دستی

گ�روه اقتص�ادی: نخس��تین کارگ��روه ملی 
تخصص��ی صنایع دس��تی کش��ور ب��ا حضور 
روس��ای اتحادیه ه��ای صنف��ی و مس��ؤولان 
حوزه های مختلف صنایع دس��تی در بس��یج 
اصناف کشور برپا شد. به گزارش »وطن امروز«، 
غلامرضا حسن پور، عضو هیات عالی نظارت بر 
تشکل های صنفی در این باره اظهار داشت: در 
راس��تای تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی 
و ض��رورت راه ان��دازی کارگروه های تخصصی 
ذیل شورای مرکزی اقتصاد مقاومتی، کارگروه 
ملی صنایع دستی افتتاح شد. رئیس سازمان 
بسیج اصناف کشور ادامه داد: هدایت، حمایت و 
نظارت، راهبردهای اصلی سازمان بسیج اصناف 
در تحقق اقتصاد مقاومتی و اعتلای تولید ملی 
اس��ت که با همت اصناف و تولیدکنندگان در 
حال اجراس��ت. وی ادامه داد: توسعه و ترویج 
هنرهای صنایع دس��تی و احیای س��نت های 
فراموش ش��ده ایرانی - اس��لامی در شهرها و 
روستاها، تعیین شاخص های هنری رشته های 
صنایع دستی، استانداردسازی تولیدات صنایع 
دستی، تاسیس کمیته بررسی و تحلیل آماری 
عرضه و تقاضا، ایج��اد بانک اطلاعاتی، تعامل 
با مراکز علمی و تعامل با ادارات و موسس��ات 
مرتبط از محورهای اصل��ی برپایی و راه اندازی 
ای��ن کارگروه اس��ت. همچنین س��یدمحمد 
عبداللهی، رئیس اتحادیه صنف صنایع دستی 
و اشیای قیمتی اظهارداشت: متاسفانه استان 
تهران با توجه به دارا بودن امکانات لازم اما در 
سال های گذشته فعالیت مناسبی نداشته است. 
عبداللهی خاطرنشان کرد: چالش مهم صنایع 
دس��تی عرضه کالاست؛ ما دس��ت اندرکاران 
وظیفه داریم مسیر تولید را بررسی کنیم و بر 
اساس راهبرد های دانش بنیان، صادرات را رونق 
ببخش��یم که در این مس��یر، استانداردسازی، 
برند س��ازی و اعت��لای ن��ام و نش��ان تجاری 
مهم ترین استراتژی برای اعتلای صنایع دستی 

ایران است.

مدیرعامل سازمان زمین و مسکن:
اظهارات رئیس جمهوری درباره 

اتمام مسکن مهر جنبه تبلیغاتی داشت

معاون وزیر راه وشهرسازی از سنددار کردن 
املاک تصرف ش��ده توسط ۳ میلیون خانوار با 
قیمت دولتی و قیمت روز خبر داد و گفت طرح 
مسکن مهر سال 9۷ به پایان می رسد. به گزارش 
تسنیم، حمیدرضا عظمیان با اشاره به املاک 
و اراضی تصرفی س��ازمان ملی زمین و مسکن 
گف��ت: ۳ میلیون خانوار ای��ن اراضی را تصرف 
کرده اند که با ۳ شرط واجد شرایط بودن )عدم 
اس��تفاده از امکانات دولتی(، س��اخته شده و 
مطابق طرح های تفصیلی به قیمت دولتی )یک 
قیمت نازل( و مازاد ملک را به قیمت روز از افراد 
دریافت شده و ملک سنددار می شود. به عنوان 
نمونه چنانچه حد نص��اب تفکیکی 2۰۰ متر 
باشد و فردی 22۰ متر زمین دولت را ساخته و 
تصرف کرده باشد 2۰۰ متر به قیمت تمام شده 
دولت��ی و 2۰ متر مازاد- حد نصاب به- قیمت 
روز دریافت شده می شود. وی در پاسخ به اینکه 
رئیس جمهوری وعده اتمام مسکن مهر را تا پایان 
امسال داده اند، گفت: اظهارات رئیس جمهوری 
بیشتر جنبه تبلیغاتی داشت، تاخیر در تکمیل 
یک بخشی از واحدهای مسکن مهر نه تقصیر 
رئیس جمهوری است، نه وزیر راه و نه سازمان 

ملی زمین و مسکن. 

افزایش قیمت کالا 
و خدمات ممنوع شد

رئیس اتاق اصناف ایران با ارسال ابلاغیه ای 
به اتحادیه های صنفی تاکید کرد که افزایش 
قیم��ت کالاه��ا و خدم��ات صنفی ت��ا پایان 
فروردی��ن  ۱۳9۷ ممنوع اس��ت. ب��ه گزارش 
»وطن امروز«، عل��ی فاضلی در اطلاعیه ای به 
روسای اتاق های اصناف مراکز استان ها از آنها 
خواست به اتحادیه های صنفی استان متبوع 
خود ابلاغ کنند تا پایان فروردین سال 9۷، از 
افزای��ش قیمت هرگونه کالا و خدمات صنفی 
توسط واحدهای صنفی جلوگیری کنند. وی 
همچنین از روس��ای اتاق ه��ای اصناف مراکز 
استان ها خواس��ت در صورت افزایش قیمت، 
به قیمت های قبل��ی بازگردد و نتیجه به اتاق 
اصناف ایران اعلام ش��ود. بر اس��اس مصوبات 
کارگروه تنظیم بازار که ۱۳ دی ماه گذش��ته 
ابلاغ ش��د، افزایش قیمت کالاه��ا و خدمات 
حداقل تا پای��ان فروردین ماه ۱۳9۷ ممنوع و 
قرار شد نسبت به اعمال قانون درباره متخلفان 

اقدام شود.

افزایش ۲ هزار تومانی 
قیمت گوشت گوسفندی

رئیس اتحادیه گوش��ت گوسفندی با بیان 
اینک��ه این کالا در 2 هفته اخیر، 2 هزار تومان 
گران ش��ده اس��ت، گفت: پیش بینی کاهش 
قیمت برای روزهای آین��ده نداریم. علی اصغر 
ملکی در گفت وگو با مهر، اظهار داشت: گوشت 
گوس��فندی در هر هفته، حدود ۱۰۰۰ تومان 
گران ش��ده اس��ت و نمی توانیم انتظار کاهش 
قیمت نیز داشته باشیم، چرا که در حال نزدیک 
ش��دن به روزهای پایانی سال هستیم و ذخایر 
دام رو به پایان است؛ مصرف پروتئین افزایش 
پیدا می کند و با توجه ب��ه این موارد، دام زنده 
گران می ش��ود که این امر روی قیمت گوشت 
تاثیر دارد. وی اضافه کرد: هم اکنون، قیمت هر 
کیلوگرم شقه بدون دنبه برای مصرف کنندگان 
بین ۴2 تا ۴۳ هزار تومان است. رئیس اتحادیه 
گوشت گوسفندی با اشاره به اینکه واردات نیز 
مقداری با مش��کل روبه رو شده اس��ت، افزود: 
یکی از دلایل این امر، شرایط جوی بوده است. 
ملک��ی درباره اینکه آیا بالا رفتن قیمت ارز نیز 
در اختلالات��ی که در واردات گوش��ت قرمز به 
وجود آمده، موثر بوده است، گفت: بله! این امر 
نیز موثر بوده و مس��ؤولان تنظیم بازار در حال 
پیگیری این مسائل هستند و قرار شده دولت 
یارانه ای را برای آن در نظر بگیرد تا قیمت بیش 

از این افزایش پیدا نکند.

گاز

3اقتصاد

محم�د نجارصادق�ی: تاخی��ر در تس��ویه تراکن��ش 
خودپردازها، تصمیم برای حذف کدهای دس��توری 
ستاره مربع ها )USSD(، تاخیر در تسویه پول پمپ 
بنزین ها توس��ط بانک ملت و تاخیر در تراکنش های 
الکترونیکی مانند ساتنا و پایا اقدامات بانک مرکزی در 
راستای بانکداری الکترونیکی بود که موجب کند شدن 

روند توسعه بانکداری الکترونیکی شد!
به گ��زارش »وطن ام��روز«، بان��ک مرکزی دلیل 
م��دت دار کردن اعمال تراکنش های مال��ی را مبارزه 
با پولش��ویی و کلاهبرداری عنوان کرده، در حالی که 
تاکنون زیرس��اختی برای رصد و پایش حساب های 
بانکی در طول 2۴ س��اعت توسط بانک مرکزی ارائه 
نشده است. در کنار این موضوع، بانک مرکزی به دنبال 
حذف کدهای دس��توری USSD اس��ت تا به نوعی 
شاهد بازگش��ت به عقب باشیم. یک بخشنامه ساده 
بانک مرکزی کافی بود تا اصنافی که روزانه با نقدینگی 
خ��ود کار می کنند قید کارت های پرداخت را بزنند و 
از م��ردم بخواهند برای دریافت کالا و خدمات از پول 
نقد استفاده کنند. بخشنامه بانک مرکزی به دنبال این 
بود که پول واریزی از طریق پوز یا دستگاه کارتخوان 
با وقفه ای 2۴ س��اعته در روزهای عادی و ۴۸ ساعته 
در روزهای تعطیل به حس��اب فروش��نده واریز شود.  
صرافی ها به دلیل نوسان دقیقه ای ارز، پمپ بنزین ها 
به دلیل تسویه ۴۸ ساعته با شرکت پالایش و پخش 
و طلافروشان به دلیل تغییر قیمت مکرر از اصلی ترین 
مراکزی هس��تند که تحمل 2۴ ساعت یا ۴۸ ساعت 
وقفه برای حسابرسی اموال شان برای آنها مشکل آفرین 
است.  در هفته گذشته برخی جایگاه های سوخت به 
دلیل همین موضوع از س��وخت دهی به کس��انی که 
پول نقد نداش��تند خودداری کردن��د. با وجود اینکه 
تصاویر منتشر شده از این جایگاه ها در فضای مجازی 
بخشنامه جدید بانک مرکزی را دلیل این موضوع بیان 
می کردند اما رئیس جایگاه داران دلیل مهم تری را برای 
این اتفاق مطرح کرده است. به نظر می رسد اختلافاتی 
که جای��گاه داران با بانک مل��ت، تنها متصدی نصب 
دس��تگاه های پرداخت در جایگاه های سوخت دارند 

خیلی عمیق تر از یک بخشنامه بانک مرکزی است.
 بانک مل�ت با 10 روز تأخیر پول جایگاه داران را  ■

پرداخت می کند
رئیس اتحادیه جایگاه داران سوخت در یک برنامه 
تلویزیونی در این باره گفت: تصمیم اخیر جایگاه داران 
سوخت برای فروش نقدی فرآورده های نفتی و استفاده 
نکردن از کارتخوان ها، ربطی به تصمیم بانک مرکزی 
درب��اره واریز وجوه دریافتی از کارتخوان ها پس از 2۴ 
س��اعت ندارد و این مساله تنها به عمل نکردن بانک 
ملت به تعهدات خود در قبال جایگاه داران س��وخت 
بازمی گردد.  بیژن حاج محمدرضا افزود: از حدود ۱۰ 
س��ال قبل بر اس��اس توافقی که با بانک ملت صورت 
گرفت، قرار بر این ش��د جایگاه های سراس��ر کش��ور 
مجهز به کارتخوان های این بانک ش��وند. بانک ملت 
نیز مکلف ش��د ش��ب به شب وجوه ناش��ی از فروش 

جایگاه را محاس��به و به حس��اب آنها واریز کند اما از 
س��ال ۸۶ تاکنون هیچ وقت بانک ملت به تعهداتش 
عمل نکرده است. وی با بیان اینکه گاهی اوقات واریز 
وجوه ناشی از فروش جایگاه های سوخت تا ۱۰ روز به 
تاخیر می افتد، گفت: این تاخیرها در حالی رخ می دهد 
که جایگاه ها باید ظرف ۴۸ س��اعت مبالغ س��وخت 
دریافتی خود را به حس��اب شرکت پالایش و پخش 
واریز کنند.  رئیس اتحادیه جایگاه داران سوخت با بیان 
اینکه واریز نشدن وجوه سوخت دریافتی ظرف مدت 
تعیین شده به حساب شرکت پالایش و پخش موجب 
می شود حساب جایگاه داران از حالت نسیه به نقدی 
تغییر یابد، گفت: این مساله برای جایگاه ها مشکلات 
زیادی را به وجود آورده و حتی باعث تعطیلی برخی 

جایگاه ها شده است. 
 پول را واریز می کنیم و هیچ مشکلی نداریم ■

با وجود اظهارات جایگاه داران اما بانک ملت از بیخ 
و ب��ن همه چیز را تکذیب می کند! معاون بانک ملت 
درب��اره ادعای جایگاه داران مبنی بر پرداخت نش��دن 
وجوه حاصل از فروش س��وخت، گفت: بانک ملت از 
سال ۸۳ بر اساس توافقات انجام شده مکلف شد وجوه 
حاصل از فروش سوخت را از طریق ۳ فرآیند آنلاین 
ش��تابی، کیف پول و از طریق پی استیشن ها دریافت 
کند و در حال حاضر نیز این بانک بر اساس تعهدات 
خود به همین شیوه عمل می کند. بهمن اسکندری با 
بیان اینکه تا هفته گذشته بر اساس فرآیند سیستم 
شاپرک در هر2۴ ساعت دست کم ۶ بار وجوه دریافتی 

به وس��یله کارتخوان های بانک ملت در جایگاه ها به 
حساب جایگاه داران واریز می شده، گفت: از چند روز 
قبل و براساس تصمیم بانک مرکزی و با هدف مسائل 
امنیتی ، این پرداخت ها در هر 2۴ ساعت یک بار انجام 
می شود و اگر جایگاه داران به این مساله اعتراضی دارند 
باید موض��وع را از طریق بانک مرکزی یا وزارت نفت 

پیگیری کنند.
بازگشت به دوران بانکداری نقدی! ■

تصمیمات بانک مرک��زی در دورانی که اقتصاد و 
بانکداری ما از ثبات برخوردار نیست، نه تنها بانکداری 
الکترونیکی ما را توسعه نداده، بلکه اصناف را به بازگشت 
ب��ه عقب و دریافت پول نقد به جای کارت های بانکی 
ترغیب می کند. مثلا معاون فناوری بانک مرکزی اعلام 
کرده برای افزایش امنیت و جلوگیری از کلاهبرداری و 
داشتن یک فرصت برای پیگیری کلاهبرداری ها، قرار 
اس��ت تراکنش ها هر 2۴ ساعت یک بار تسویه شود 
و به حس��اب دارنده خودپرداز  پول واریز شود. زمانی 
که وی با این س��وال خبرنگار مواجه می شود که طی 
2۴ ساعت نمی توان از انجام تراکنش جلوگیری کرد، 
پس این تصمیم به چه درد می خورد؟ می گوید: قرار 
است سامانه ای طراحی شود تا کسانی که تراکنش آنها 
با مشکل مواجه می ش��ود از این فرصت چند ساعته 
برای اطلاع دادن به مسؤولان استفاده کنند. این بدان 
معناست که هنوز س��امانه ای عملیاتی نشده و بدون 
ایجاد زیرس��اخت ها چنین تصمیمی گرفته شده که 
کارآیی چندانی ندارد. مس��ؤولان بانک مرکزی بهتر 
اس��ت قبل از هر تصمیم عواقب آن را بس��نجند تا از 
اهداف گذشته صنعت بانکداری عقب نمانند. همچنین 
به نظر می رسد بانک مرکزی باید نقش نظارتی خود را 
ایفا کرده و جلوی فاجعه هایی چون تسویه دیرهنگام 
بانک ملت و ایجاد مشکلات فراوان برای مردم را بگیرد. 
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بازگشت به پول نقد!
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اقتصاد مقاومتی

گروه اقتص�ادی: در لایحه بودجه 
9۷ بندی از س��وی دولت حذف 
ش��د تا بازار قیر کش��ور شفاف ش��ود اما این بند با 
ترفندهایی  عجیب و غریب بار دیگر به کمیسیون 
تلفیق وارد ش��د و مورد بررسی قرار گرفت تا  آنجا 
که در روزهای بررس��ی جزئی��ات لایحه بودجه در 
صحن نیز در س��کوت کامل بند الحاقی2 تبصره۱ 
مورد تصویب نمایندگان قرار گرفت. بر اساس این 
مصوبه، »ش��رکت ملی نفت ایران موظف است در 
س��ال ۱۳9۷ از محل منابع در اختیار خود معادل 
ریالی ۴ میلیون تن م��واد اولیه قیر )وکیوم باتوم( 
رایگان تا سقف مبلغ ۳ هزار میلیارد تومان قرار دهد 
و در حس��اب های فیمابین خود و خزانه داری کل 
کشور اعمال و با آن از محل خوراک مایع تحویلی 
به پتروشیمی ها و پالایشگاه ها تصویب کند«. پس از 
این تصویب غلامرضا تاجگردون، رئیس کمیسیون 
تلفیق درباره ابه��ام منابع در اختیار و رایگان بودن 
آن و اینکه از کجا باید پرداخت ش��ود در پاس��خ به 
نوبخت گفت: ما نحوه تس��ویه را مشخص کرده ایم 
و در لایحه پارس��ال نیز همین موضوع آمده است. 
گفتنی اس��ت، در بودج��ه 9۶ دولت مقرر کرد قیر 
تهاتري به جاي 2میلیون تن سال 9۵ به ۴میلیون 
تن وکیوم باتوم یا همان ماده اولیه ساخت قیر تغییر 
کن��د. این میزان قیر در انحصار وزارتخانه هاي راه و 
شهرس��ازي، وزارت آموزش وپرورش و شهرداري ها 
و دهداري ه��ا بوده و فقط این دس��تگاه ها مجاز به 
اس��تفاده از قیر تهاتري هس��تند که در این میان 
بیشترین سهم یعني حدود۶2 درصد از آن را وزارت 
راه و شهرس��ازي می پردازد و کمترین سهم یعني 
نزدی��ک به ۳درصد به ن��ام وزارت آموزش وپرورش 
اس��ت. وکیوم باتوم با کارم��زد ۱۸ درصد خرید و 
فروش مي شود که با محاسبه قیمت روز وکیوم باتوم 
در بازار، سود سرشاری را نصیب دارندگان سهم آن 
می کند در حالی که اگر بخشی از این سهم قاچاق 
شود، میزان سود دریافتی میلیون ها دلار خواهد شد. 
تصویب این حجم قیر در حالی انجام شده که میزان 
بودجه عمرانی در س��ال 9۷ به طور قابل توجهی تا 
۴۰ درصد کاهش پیدا کرده است. با کاهش بودجه 
عمرانی، میزان نیاز به قیر نیز بش��دت کاهش پیدا 

می کن��د و در این میان آمارها نش��ان مي دهد نیاز 
کل پروژه هاي عمراني کش��ور حدود 2میلیون تن 
قیر اس��ت آن هم در صورتی  که س��اخت و سازها 
و پروژه هاي عمراني با س��رعت مناسب پیگیري و 
اجرا ش��ود که در خوشبینانه ترین حالت به  تاکید 
کارشناس��ان در نهایت نیاز پیمانکاران پروژ ه ها به 
۱/2 ت��ا ۱/۵ میلیون تن قیر اس��ت بنابراین باز هم 
2/۸ ت��ا 2/۵ میلیون ت��ن از حواله هاي قیر تهاتري 
بدون اس��تفاده باقي مي ماند که به  طور قطع رانت 
پنهان بازار قیر کشور را برپا می کند. این رانت زمانی 
نیازمند توجه بیشتر است که تخصیص گیرندگان 
آن در فهرس��ت کارگروه مرکز تحقیقات مس��کن 
وزارت راه وشهرس��ازي محدود به ۱۷ شرکت است؛ 
این کارگروه در فهرس��ت خود فقط شرکت هایی را 
قرار مي دهد که ش��رایط خاص مورد نظر آن مرکز 
را پاس کنند. این در حالي اس��ت که طبق قانون، 
قیر مشمول استاندارد اجباري است و سازمان ملی 
اس��تاندارد آن را تدوین مي کند به همین جهت بر 
اس��اس همین قانون همه کارخانه هایي که داراي 
گواهینامه استاندارد سازمان ملی استاندارد هستند، 
صلاحیت تولید قیر را دارند پس باید آن شرکت ها 
نیز در فهرست شرکت هاي دریافت کننده قیر تهاتري 
قرار گیرند اما طبق شرایط کارگروه مرکز تحقیقات، 
این کارگروه براي خود شرایط خاصي را مدنظر قرار 
داده  که به کسی هم پاسخگو نیست. در این فهرست 

شرکت ها به سه گروه C,B,A  تقسیم بندي شده  و 
از بین ۱۰۰شرکت تولیدکننده قیر در کشور فقط 
۱۷ ش��رکت در فهرس��ت خاص جاي دارند. یکي 
دیگر از نکات جالب توجه، قرار گیري ۱2شرکت از 
۱۷شرکت در تبریز، ارومیه و آذربایجان است و این 
شرکت ها با توجه به مسافتي که باید براي دریافت 
وکیوم باتوم و تولید قیر و بازگشت به تهران یا دیگر 
ش��هرها دارند باید هزینه حمل را به قیمت نهایي 
خود بیفزایند. این وضعیت سبب شده در سال 9۶ 
و با گنجاندن این بند در لایحه بودجه 9۷ در سال 
آینده نیز بالغ بر۷۰ درصد از فعالان بازار قیر کشور 
از بازار کار حذف ش��وند. در همین باره رحیم زارع، 
نایب رئیس کمیسیون تلفیق در مدت زمان بررسی 
لایحه بودجه 9۷ در کمیس��یون تلفیق با تاکید بر 
اینک��ه یکی از اقدامات خ��وب دولت در این لایحه 
حذف تبصره تخصیص قیر تهاتری بوده است، گفت: 
دولت با حذف این تبصره به شفاف تر شدن معاملات 
قیر و همچنین رونق دوباره بازار قیر کمک خواهد 
کرد. زارع با اش��اره به تعطیلی بی��ش از ۷۰ درصد 
کارخانه های تولیدکننده قیر کش��ور در سال های 
گذش��ته به دنبال افزایش تخصیص حواله های قیر 
تهاتری خاطرنش��ان کرد: متاس��فانه در سال های 
گذشته وجود قیر تهاتری در بودجه فقط به مذاق 
ع��ده ای مع��دود از کارخانه ه��ای تولیدکننده قیر 
خوش آمد و عده ای با اس��تفاده از رانت های خاص 

توانستند به سودهای چند ده میلیاردی از این محل 
برس��ند. به عنوان نمونه در سال ۱۳9۵ و با افزایش 
قیر تهاتری در بودجه در حالی که تنها یک میلیون 
تن قیر تهاتری از سوی شرکت ملی نفت تخصیص 
یافته بود اما بازار قیر به گونه ای تحت تاثیر رانت های 
موجود در این حواله ها قرار گرفت که شاهد تعطیلی 
تعداد زیادی از کارخانه های تولیدکننده قیر بودیم. 
این امر حتی موجب زیان ش��رکت ملی نفت شد، 
چرا که ش��رکت ملی نفت باید از این محل کارمزد 
۵ درصدی پرداخت می کرد اما مجبور به پرداخت 
کارمزد ۱۸ درصدی ش��د. وی تاکید کرد: از فروش 
هر یک میلیون تن قیر سود ۱۸۰ میلیارد تومانی به 
دست می آید که در بهترین حالت ۵۰ میلیارد تومان 
آن نصیب دولت و پیمانکار ش��ده و مابقی به جیب 
دلالان می رود. متاس��فانه این رانت فقط در اختیار 
۱۰-۱2 کارخان��ه ای قرار می گرفت که در یک دور 
ناشناخته مجاز به دریافت این حواله ها می شدند و 
مابقی تولیدکننده ها به خاطر رانت موجود از گردونه 
انتخاب و دریافت حواله دور می ماندند.  بدیهی است 
دولت با تحویل قیر تهاتري به وزارت راه وشهرسازی 
باعث مي شود بازار قیر دچار دامپینگ قیمتي شود. 
بیشتر قیرهاي تهاتري توسط پیمانکاران در بازار آزاد 
با نرخ هایي ارزان ت��ر از قیمت واقعي قیر به فروش 
مي رسد و این پیمانکاران حدود ۳۵ تا ۴۵ درصد از 
فروش قیر تهاتري سود مي کنند و بازار قیر هم دچار 
دامپینگ مي ش��ود. چنانچه این مصوبه در شورای 
نگهبان مورد بررس��ی قرار نگیرد و به  عنوان قانون 
بودجه 9۷ برای اجرا به دولت ابلاغ شود، نتیجه آن 
می ش��ود که یک س��ال دیگر هم بالغ بر۷۰ درصد 
کارخانه های تولیدکننده قیر کشور باید شرایط بد 
کار و تولید را تحمل کنند چه بس��ا تعدادی از آنها 
دیگ��ر تاب و توان ماندگاری را نداش��ته و از چرخه 
تولید حذف شوند و از آن سو عده محدودی شرکت 
به سودهایی دست پیدا کنند که جز رانت اسم دیگر 
نمی توان روی آن گذاش��ت. ضروری اس��ت میزان 
وکیوم باتوم )یا همان ماده اولیه ساخت قیر( به یک 
تا 2 میلیون کاهش پیدا کند و در غیر این صورت، 
فهرس��ت انحصاری وزارت راه اصلاح شود و تعداد 

بیشتری از کارخانجات در آن قرار گیرند.
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قیر سیاه رانتی!
نفت

نما

پورابراهیمی: بانک مرکزی صورت مسأله تأخیر در واریز وجوه با استفاده از تراکنش با پوز را پاک نکند
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: پالایش اطلاعات مربوط به تراکنش های بانکی 
از طریق دستگاه های پوز ضروری است اما نحوه مواجهه بانک مرکزی با موضوع مناسب نبود. محمدرضا 
پورابراهیم�ی در گفت وگو با خبرگ�زاری خانه ملت، درباره افزایش زمان واری�ز وجوه پس از تراکنش با 
دستگاه های پوز گفت: در راستای رفع مشکلات مردم درباره تاخیر در واریز وجوه با استفاده از تراکنش 
با دستگاه پوز، پیگیری هایی انجام شده است. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: با توجه به مذاکرات انجام شده با با بانک مرکزی، بحث تاخیر در واریز وجوه با استفاده از تراکنش با 
دستگاه های کارتخوان فروشگاهی منتفی شد. نماینده مردم کرمان و راور در مجلس افزود: بانک مرکزی 
حساس�یت ها و ایراداتی درباره احتمال کلاهبرداری از طریق واریز وجوه پس از تراکنش با دستگاه پوز 
داش�ت اما به جای اینکه بانک مرکزی مساله را حل کند، عملکرد کل سامانه را بسته بود. پورابراهیمی 
تصریح کرد: پالایش اطلاعات مربوط به تراکنش های بانکی از طریق دس�تگاه های پوز ضروری است اما 
نحوه مواجهه بانک مرکزی با موضوع مناسب نبود، چرا که به جای ارائه برنامه جامع جهت هدف گذاری 
و رفع مش�کلات، کار سامانه مختل شد. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
کمیسیون اقتصادی اعتقاد دارد باید بانک مرکزی برنامه ای جامع برای مقابله با اخلال در نظام پولی و ارزی 
و پولشویی از طریق دستگاه های پوز ارائه کند، در واقع بانک مرکزی نباید صورت مساله را پاک کند، بلکه 

باید مشکل را حل کند.

کشتارگاه

اصناف


